
Oświadczenie złożone 
przez senatora Grzegorza Czeleja 

na 17. posiedzeniu Senatu 
w dniu 3 sierpnia 2012 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra sprawiedliwości Jarosława Gowina 

Szanowny Panie Ministrze! 
Do mojego Biura Senatorskiego wpłynął wniosek ze Starostwa Powiatowego w Janowie Lubelskim za-

wierający stanowisko rady powiatu w przedmiocie art. 30a ustawy – Karta Nauczyciela 
(Dz.U. 2011.149.887 ze zm.). W stanowisku tym Rada Powiatu w Janowie Lubelskim zwraca się z prośbą 
o podjęcie działań mających na celu zmianę art. 30 i 30a Karty Nauczyciela dotyczących dopłat z tytułu jed-
norazowego dodatku uzupełniającego dla nauczycieli. 

Z opisu sytuacji wynika, że wypłata dodatku uzupełniającego dla nauczycieli od 2009 r. spoczywa na or-
ganie prowadzącym. Obciążenie to według rady powiatu nie może być poniesione bez uszczerbku dla innych 
wydatków z budżetu, w szczególności jeśli weźmie się pod uwagę fakt, że subwencja oświatowa z budżetu 
państwa w 90% wykorzystywana jest na wynagrodzenia i pochodne dla nauczycieli oraz pozostałych pra-
cowników szkół. Ponadto, środki te przeznaczane są na zaplecze dydaktyczne oraz na bieżące funkcjonowa-
nie placówek. Na względzie należy mieć także pogłębiający się niż demograficzny, a co za tym idzie, zmniej-
szającą się corocznie subwencję oświatową i liczbę godzin pracy przewidzianych dla nauczycieli. 

Co roku dopłaty z tytułu jednorazowego dodatku uzupełniającego są większe. W roku 2009 dopłata wy-
niosła prawie 109 tysięcy zł, a wypłata przewidziana na rok 2012 wyniesie około 500 zł (plus pochodne). 
W związku z tym Zarząd Powiatu Janowskiego zmuszony będzie wprowadzić rozwiązania racjonalizujące 
koszty oświatowe polegające w szczególności na zmniejszeniu liczby oddziałów z jednoczesnym zwiększe-
niem liczby uczniów w oddziałach oraz na likwidacji niepełnych etatów nauczycieli. Działania te skutkować 
będą znacznym zmniejszeniem liczby zatrudnionych nauczycieli, pracowników administracyjnych, technicz-
nych i innych. 

Według stanowiska rady powiatu opisanej sytuacji da się uniknąć pod warunkiem zmiany przepisów za-
wartych w art. 30 i 30a Karty Nauczyciela. Nauczyciele wyrażają poparcie dla promowanych zmian, jeśli 
miałyby one prowadzić do stabilności ich zatrudnienia. 

Wobec przedstawionego stanu faktycznego zwracam się do Pana Ministra z pytaniem: czy w Minister-
stwie Sprawiedliwości prowadzone są prace zmierzające do zmiany art. 30 i 30a ustawy – Karta Nauczyciela 
(Dz.U.2011.149.887 ze zm.)?  

Proszę również o udzielenie odpowiedzi na pytanie: jakie działania legislacyjne i systemowe prowadzone 
są w celu dostosowania praw wynikających z Karty Nauczyciela do zmieniających się warunków demogra-
ficznych? 

Z wyrazami szacunku 
Grzegorz Czelej 




